
Premiul Europei: Între oglinzi paralele 

 

Precizări la comunicatul transmis de Biroul de presă al Senatorului Petru Bașa: 

     „Senatorul Bașa susţine cauza Sighişoarei la Strasbourg!” 

 

Acest comunicat, o reacţie întârziată la cel difuzat vineri 17 februarie a.c. de municipalitate şi 

preluat de toată presa la modul laudativ, este o încercare neinspirată de muta centrul de greutate al 

ştirii. 

Este evident că singura sursa de inspiraţie a celui care l-a redactat a fost textul comunicatului 

Primăriei, ceea ce arată, fără putinţă de tăgadă, lipsa legăturii domnului Senator cu subiectul în discuţie. 

Poate că nu ar trebui să mai surprindă această modalitate a însuşirii unor merite pentru realizări cu care 

nu are nicio legătură (unele din ele fiind realizate înainte de 2008, cum este Proiectul Centrului Social 

Medical de Zi). Totuşi, există nişte limite ale decenţei care ar trebui să fie respectate, cu atât mai mult 

cu cât vorbim de un membru al Parlamentului României. 

Cât despre „ajutorul” şi „sustinerea” de anul trecut, ne amintim de episodul penibil al prezenţei 

senatorului la Strasbourg, unde nu l-a chemat nimeni, nu l-a întrebat nimeni nimic şi nici nu a spus 

nimic – pentru că nu contribuise cu nimic. A aflat de participare şi de calificare de-abia atunci când 

postului de televiziune al cărui patron este i s-au cerut, pentru realizarea filmului de prezentare din 

concurs, nişte imagini filmate la activităţile Primăriei – iar cererea a fost refuzată iniţial, pentru ca în 

final să fie acceptată, după trei săptămâni de tergiversari, când deja era foarte târziu. Cu toate acestea, a 

anunţat cu surle şi trâmbiţe deplasarea la Strasbourg şi „contribuţia directă” la aplicaţia Sighişoarei. 

Întors acasă, a schimbat macazul, uitând ceea ce spusese la plecare şi criticând filmul Sighişoarei care, 

de fapt, a obţinut acelaşi punctaj cu oraşele câştigătoare, care s-au aliat în timpul competiţiei. Întrebarea 

firească este: Dacă tot a fost acolo „ca să susţină cauza Sighişoarei”, de ce nu a intervenit împotriva 

acestei manevre? 

Ineficienţa şi inutilitatea demersului domniei sale nu l-au oprit ca la întoarcere, în loc să felicite 

Primăria pentru rezultatul foarte bun obţinut, să găsească de cuviinţă să arunce cu noroi în cei care au 

muncit cu adevărat pentru acest rezultat. 

Iar de atunci încoace niciun cuvânt despre acest subiect, nici pomeneală de mâini întinse sau 

propuneri de colaborare. Aceasta până luni, 20 februarie, când – aflând printre ultimii din ţară de 

participarea şi calificarea Sighişoarei în finala competiţiei Premiului Europei – iată că ni se pune din 

nou placa de anul trecut (adaugând, desigur, alte săgeţi otravite spre Primărie, că doar se apropie 

campania electorală). În ceea ce priveşte afirmaţia sa „Puţin ne-a lipsit anul trecut pentru a fi 

câstigători”, nu spunem decât că – în afară de autoincluderea sa complet nejustificată în acel „ne” – 

faptul descris este incontestabil. 

Lipsa fondului, ca şi carenţele stilului, fac ca mesajul comunicatului să fie lipsit de credibilitate. 

Adică, dacă Primăria „şi-ar fi făcut temele” (sintagmă neinspirat reluată în finalul comunicatului), „ne-

am fi întors acasă câştigători”. Aşa, cu locul al doilea (la egalitate de puncte cu cei clasaţi pe primul 

loc) „neajunsurile” – care or fi fost ele, nu le-am aflat de la dl. Senator - sunt, evident, ale Primăriei. 

„Doar cine munceşte greşeşte” spune un vechi proverb românesc. Oricum, am solicitat secretariatului 

comisiei opinia în ceea ce priveşte calitatea filmului prezentat în finală, răspunsul fiind acela că filmul 

a fost foarte bun, singura sugestie pentru anul acesta fiind ca textul comentariului să fie rostit în limba 

engleză/franceză/germană, iar subtitrarea în limba română. 

În continuarea comunicatului se fac referiri generale la turism–subiect probabil mai familiar 

domnului senator decât problemele reale ale comunităţii, dar care aici se potriveşte ca nuca în perete – 

dovedindu-se o dată în plus că nu cunoaşte nici scopul concursului, nici conţinutul acestuia, şi cu atât 

mai puţin semnificaţia câştigării premiului (de fapt, nici măcar denumirea corectă a distincţiei: Premiul 

Europei, nu Premiul European, cum apare în comunicat). 

Mulţumim pentru oferta de susţinere – condiţionată, evident, de aceleaşi „teme”– însă, din 

păcate pentru Domnia sa, şi din fericire pentru noi, nu este europarlamentar, aşa că îl sfătuim să nu se 



mai ostenească să meargă la Strasbourg, această eventuală deplasare nu ar sluji în niciun fel 

Sighișoarei. 

Menţionam faptul că selectarea finaliştilor s-a făcut de către specialiştii din secretariatul 

comisiei, pe baza documentaţiilor depuse, şi nu în urma „demersurilor” cuiva. În lumea civilizată 

lucrurile sunt transparente şi corecte, iar competiţiile la acest nivel se desfaşoară cinstit – pentru că 

altfel şi-ar pierde rapid credibilitatea. Poate e mai greu de înţeles acest lucru de pe malurile 

Dâmboviţei, unde, din păcate, în ultimii ani, totul se apreciază în funcţie de culoare, începând cu 

repartizarea sumelor din Fondul de rezervă al Primului Ministru, continuând cu numirea pe posturi 

până la cel mai mic nivel şi terminând cu vămuirea fondurilor europene. 

Cert este că toate oraşele ajunse în finală au primit viza secretariatului tehnic, care a apreciat că 

aplicaţiile lor sunt cele mai bune, oricare dintre ele meritând să câştige. Votul de la sfârşitul lunii martie 

se va da în plenul comisiei, şi acolo vom avea, aşa cum spuneam în comunicat, nevoie de sprijinul 

tuturor europarlamentarilor români: De fapt în această finală Sighişoara reprezintă România. Domnul 

Gyorgy Frunda, un mare prieten al Sighişoarei, şi-a exprimat deja disponibilitatea de a-şi convinge 

colegii eurparlamentari de meritele Sighişoarei. De altfel, Domnia sa a fost cel care ne-a relatat, jenat, 

acel episod de tristă amintire de la Strasbourg, de anul trecut, care ne-a făcut mai mult rău decât bine. 

Pe domnul senator Başa îl înţelegem că nu are realizări reale pe care să le treacă în portofoliul 

său la sfârşit de mandat, dar şi Domnia sa ar trebui să înţeleagă că nu păcăleşte pe nimeni cu înşiruirea 

realizărilor altora, aşa că îi rugăm ca de data aceasta să binevoiască să nu ne mai „susţină” şi să rămână 

acasă şi să îşi îndeplinească atribuţiile presupuse de calitatea de senator. 

În altă ordine de idei, pomenitele „patimi politice” nu au relevanţă aici – şi, în orice caz, ele nu 

au pornit niciodată de la municipalitate. Neadevărurile aruncate în urmă cu un an în spaţiul public pe 

tema participării la competiţia Premiul Europei au fost strigătoare la cer, iar, acuzaţiile aruncate 

Primăriei au fost grave şi nefondate. Era absolut necesar să le demontăm şi să restabilim adevărul. 

Ceea ce, din păcate, suntem siliţi să facem şi acum... 

Ioan Dorin Dăneşan 

Primarul Sighişoarei 

 

P.S. Mulţumim şi pe această cale directorului postului Târnava TV, dl. Gabriel Moldovan, care, de 

data aceasta a  răspuns prompt solicitării privind furnizarea materialelor filmate la evenimentele 

organizate de municipalitate în anul 2011, astfel încât o parte din ele pot fi folosite în realizarea 

filmului care va fi prezentat în finala din acest an a competiţiei Premiul Europei. 

 


